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88523060سرویس  اقتصاد  ي

ياسمنعليآباد
ازس�ال1310ك�هقان�ونثب�تاس�نادواملاكب�هتصويب
رس�يد،مقررش�دمعام�لاتام�والغيرمنقولدارايس�ند
باش�ند.درحالحاضر،اس�ناداموالغيرمنقولاعمازرسمي
وع�ادي،طبقهم�انقان�ونحاصلش�دهاند،اماس�ادگيو
س�هلالوصولبودنودرعينحالاعتبارقانونياسنادعادي
زمين�هسوءاس�تفادههايزيادوايج�ادجع�لوكلاهبرداري
رافراه�مكردهاس�ت.همينمس�ئلهنهايت�اًقانونگ�ذارانرا
بهتبيينقانونيب�رايرفعاينمس�ائلباعنوانقان�ونالزام
بهثبترس�ميمعاملاتام�والغيرمنقولواداش�تهاس�ت.

      
سيدعلي خراساني، كارشناس اقتصادی در گفت وگو با »جوان« 
گفت: »با توجه به اينكه اس��ناد عادي نزد س��ازمان ثبت اسناد و 
املاك به ثبت نمي رسيد و سابقه اي از آن وجود نداشت اختلافات 
دعاوي حقوقي و شكايات كيفري متعددي در دادگستري راجع 
به اسناد عادي مطرح شد كه مردم و دستگاه قضايي را با معضلات 
پيچيده و عجيبي رو به رو كرد از اين رو قانونگذار تصميم به تصويب 
قانون الزام به ثبت رسمي معاملات غيرمنقول گرفت تا به تدريج از 

اسناد عادي معاملات اموال غيرمنقول سلب اعتبار كند.« 
وي با توضيح روند دردسرساز اسناد عادي بر ضرورت اجراي قانون 
جهت جلوگيري از جرائم ملكي تأكيد ك��رد و نتيجه اين قانون را 
اجراي سياس��تگذاري هاي دقيق تر، ايجاد امني��ت در معاملات، 

افزايش و بهبود شاخص هاي اقتصادي دانست. 
معضلاتعجيبوپيچيدهاس�نادعاديقانونالزامبه

ثبتمعاملات
 خراس��اني درباره ايجاد پرونده ه��اي ملكي به موجب اس��ناد 
عادي توضيح داد: »در س��ال هاي گذش��ته به دليل مش��كلات 
عملي و كمبود امكانات لازم براي ثبت املاك، تشريفات زياد و 
هزينه هاي تنظيم اسناد رسمي نظير ماليات عوارض شهرداري، 
بدهي تأمي��ن اجتماع��ي، اس��تعلام وزارت راه و شهرس��ازي، 
همچنين فرهنگ عمومي جامعه، اشخاص به استفاده از اسناد 
عادي براي معاملات ام��وال غير منقول تمايل پي��دا كردند. با 
توجه به اينكه اس��ناد عادي نزد سازمان ثبت اس��ناد و املاك 
به ثبت نمي رس��يد و س��ابقه اي از آن وجود نداشت اختلافات و 

دعاوي حقوقي و شكايات كيفري متعددي در دادگستري راجع 
به مالكيت و معاملات اموال غير منقول به اس��تناد اسناد عادي 
مطرح مي شد كه مردم و دستگاه قضايي را با معضلات پيچيده 
و عجيبي رو به رو می كرد. از اين رو مجلس ش��وراي اسلامي به 
اين نتيجه رس��يد تا با تصويب يك قانون جامع اولاً موانع ثبت 
املاك و تنظيم اسناد رس��مي معاملات اموال غير منقول را به 
حداقل ممكن برس��اند و ثانياً به تدريج از اسناد عادي معاملات 
اموال غيرمنقول سلب اعتبار كند. سرانجام اين تلاش ها منجر 
به تصويب قانون الزام به ثبت رسمي معاملات اموال غيرمنقول 
در مجلس شوراي اسلامي در سال 1401 و تأييد آن در مجمع 
تشخيص مصلحت نظام در س��ال 1403 شد و اكنون اين قانون 

در كشور لازم الاجراست.« 

كاهشچش�مگيرآماردعاويملكيبااجراييش�دن
قانونالزام

اين كارشناس با اشاره به فرصت ساماندهي اسناد عادي و تثبيت 
مالكيت گفت: »با توجه به ماده 10 اين قانون، اشخاص دارنده سند 
عادي مكلفند ظرف دو سال از تاريخ راه اندازي سامانه ساماندهي 
اسناد غير رسمي ادعاهاي مالكيت خود را در سامانه ثبت كنند و 
طي دو سال از تاريخ ثبت ادعا اقدامات قانوني لازم نظير درخواست 
س��ند مالكيت يا اقامه دعوا در مراجع قانون��ي را به منظور تثبيت 
مالكيت و اخذ سند رس��مي مالكيت انجام دهند. مطمئناً پس از 
انقضاي مهلت هاي مذكور چون ديگر دع��واي مالكيت اموال غير 
منقول به استناد اسناد عادي در محاكم دادگستري قابل استماع 
نخواهد بود، پيش بيني مي ش��ود در بلندمدت آمار دعاوي ملكي 

كاهش چشمگيري داشته باشد.« 
قانونالزامبهثبتمعام�لات؛يكبانكجامعاطلاعات

برايسياستگذاريدقيقتر
خراساني در باره ايجاد مزاياي بانك جامع اطلاعاتي به تبع اجراي 
قانون الزام، اينگونه توضيح داد: »تلاش قانونگذار در قانون الزام به 
ثبت رسمي معاملات اموال غيرمنقول اين است كه فرايند اخذ سند 
مالكيت براي اموال غيرمنقول تس��هيل شود و اعتبار اسناد رسمي 
ارتقا يابد. اين مسئله باعث جلوگيري از بروز جرائمي نظير پولشويي 
و فرار مالياتي خواهد ش��د. همچنين امنيت معاملات را در جامعه 
افزايش مي دهد، از طرفي در نتيجه تس��هيل صدور سند مالكيت و 
افزايش ثبت معاملات رسمي يك بانك جامع اطلاعات املاك ايجاد 
خواهد شد كه باعث مي شود دولت سياس��تگذاري هاي دقيق تر و 

مناسب تري را در زمينه مسائل كشاورزي و مسكن داشته باشد.«
امنيتدرمعاملاتيعنيتوسعهاقتصادي

وي درباره نسبت امنيت در معاملات و شاخص هاي اقتصادي گفت: 
»به نظر مي رسد در صورت اجراي صحيح قانون، امنيت معاملات 
ملكي به طرز قابل توجه��ي ارتقا يابد. همچنين ب��ا افزايش ثبت 
اطلاعات مالكيت اشخاص نسبت به اموال غيرمنقول دولت بتواند 
سياس��تگذاري هاي بهتري را در زمينه مديريت عرضه و تقاضاي 
املاك كنترل نرخ تورم املاك و ماليات ستاني از املاك انجام دهد 
كه همگي اين موارد در بهبود شاخص هاي اقتصادي مؤثر است.« 
لزوماطلاعرس�انيقانونازس�ویقوهقضائيهوساير

دستگاههاياجرايي
خراسانی در آخر با تأكيد بر آگاهي بخشي در مورد قانون افزود: »قانون 
الزام به ثبت رس��مي معاملات اموال غير منق��ول داراي 15 آيين نامه 
اجرايي است كه بايد تا يك س��ال آينده به تصويب برسد و تصويب و 
اجراي صحيح اين آيين نامه ها به هماهنگي كامل ميان دستگاه هاي 
اجرايي و قوه قضائيه بستگي دارد. همچنين با توجه به تغييرات عميقي 
كه اين قانون در زمينه اعتبار اسناد عادي و تشريفات معاملات اموال 
غيرمنقول در نظام حقوقي ايران ايجاد كرده، لازم است قوه قضائيه و 
ساير دستگاه هاي اجرايي با اطلاع رس��اني گسترده و منظم مردم را از 
تغييرات ايجاد شده در قوانين پيرامون ثبت معاملات اموال غيرمنقول 
آگاه كنند. امي��دوارم اجراي قانون مذكور منجر ب��ه كاهش دعاوي و 

اختلافات ملكي و افزايش امنيت معاملات اموال غير منقول شود.« 

ايجادبانكجامعاطلاعاتاملاكبااجرايقانونالزامبهثبتمعاملات
بااجرايقانونالزامبهثبترسميمعاملات،بانكجامعاطلاعاتاملاكايجادخواهدشد

كهسياستگذاريهايدقيقتررادرزمينهكشاورزيومسكنفراهمميكند

 زمينه هاي ايجاد 
و توسعه توليد مشترك 

محصولات ايراني در عراق
بهجرئتميتوانرشتههايمستحكمفرهنگيميانايرانوعراق
رابهتريننمونهقرابتدوكشوربايكديگردانست.همسايگيپنج
استانايرانباعراقدركناراشتراكهاواهدافمشتركسياسي
وامنيتي،زمينهرابراياينكهدوكش�وربهش�ركاياقتصادي
خوبيتبديلش�وند،ايجادكردهاس�تبهطوريك�هصادرات
ايرانبهعراقچيزيحدود20درصدكلصادراتايرانراشامل
ميش�ود.برمبنايگزارشهايآماريني�زنزديكبه30درصد
محصولاتغذاييوكشاورزيايرانبهاينكشورصادرميشود.

  
طبق آمار، چين شريك اول تجاري ايران است و عراق دوم. با توجه 
به اينكه عمده محصولات صادراتي ايران به چين مواد اوليه، خام و 
غير فرآوري شده اس��ت. در مقابل نيز محصولات صادراتي به عراق 
كالاهاي داراي ارزش افزوده هستند. به همين دليل مي توان عراق 
را شريك اول تجاري كشور دانست. بر اساس بررسي ها در سال ۹۸، 
صادرات غير نفتي ايران به عراق رقمي نزديك به ۹ميليارد دلار بود 
و در س��ال 1401 به ركورد 10 ميليارد و ۲3۸ ميليون دلار رسيد. 
بعد از كاهش اين روند در سال 140۲ در پنج ماهه امسال ما شاهد 
ثبت 4 ميليارد و ۶00 ميليون دلار صادرات به مقصد عراق بوده ايم و 
اگر با همين رويه تداوم پيدا كند ما با صادرات به كشور عراق شاهد 
ركوردشكني تاريخي در صادرات محصولات غير نفتي به كشوري 

ديگر خواهيم بود. 
عراق در مسير بازسازي بعد از اشغال عراق از سوی ائتلاف امريكايي، 
رفع فتنه داعش از اين كش��ور و نياز مبرم آن به س��اخت 3ميليون 
واحد مس��كوني، بازاري مهم براي محصولات س��اختماني و مواد 
اوليه به حساب مي آيد. بررسي هاي اوليه بيانگر وجود مزيت ايران 
در اس��تفاده از زيرس��اخت هاي مناس��ب براي توليد مواد اوليه آن 
اس��ت. به همين دليل مي توان گفت بهترين گزينه براي صادرات 
اين محصولات به شمار مي آيد به طوري كه درحال حاضر صادرات 
محصولات ساختماني نظير كاشي و سراميك، لوازم خانگي، ابزار و 
لوازم صنعتي و... بيش از ۶0 درصد محصولات صادراتي ما به عراق 
را شامل مي شود. در زمينه س��اخت واحدهاي مسكوني در عراق و 
نياز اين كش��ور به س��يمان و ميلگرد، به  رغم اينكه اين كشور خود 
توليدكننده ميلگرد است اما به دليل نياز بيش از توليد داخلي به اين 
محصول و نيز وابستگي به مواد اوليه توليد شمش فولاد، كماكان اين 

كشور وابستگي خود به ايران را حفظ كرده است. 
در زمينه صادرات م��رغ بعد از اينكه كش��ور از بح��ران نهاده هاي 
دامي خارج ش��د و توليد مرغ در كش��ور بهبود پيدا ك��رد، پس از 
اش��باع بازار داخلي، برنامه ريزي براي صادرات اي��ن محصول آغاز 
ش��د كه نظر به كش��ش 4 هزار تني بازار عراق ب��راي واردات مرغ، 
اولين مقصد ص��ادرات اين محصول كش��ور عراق بود. ب��ا توجه به 
اينكه صادرات هركيل��و م��رغ ۲/۲ ت��ا ۲/۶ دلار ارزآوري به دنبال 
دارد، بازار ع��راق از به صرفه ترين بازاره��اي صادراتي اين محصول 
به ش��مار مي رود. با اين حال بايد توجه كرد در صورت غفلت و عدم 
آينده نگري مناسب، اين بازار صادراتي ارزآور ممكن است تداومي 
 نداشته باش��د، بنابراين بايد از هم اكنون فكری براي تثبيت آن در 

بلندمدت كرد. 
توجه به اين نكته ضروري است كه درآمد ارزي ناشي از فروش نفت 
عراق حدود 100 ميليارد دلار براي اين كشور عايدي به دنبال دارد 
و از آنجا كه اين كشور مسير طولاني براي بازسازي دارد تا مدت ها 
نيازمن��د واردات خواهد بود. بر اين اس��اس طبق آم��ار، ۹0 درصد 
نيازمندي هاي عراق از طريق واردات انجام مي شود و از اين جهت كه 
جامعه عراق جامعه اي جوان بوده و نيازمند كار و اشتغال خواهد بود 
و واردات مستلزم خروج ارز از اين كشور نيز است، اين موضوع براي 
بلندمدت براي مسئولان و مردم اين كشور قابل پذيرش نخواهد بود، 
به همين دليل آنان به دنبال راهي براي كاهش واردات خواهند بود. 
در اين زمينه مسلماً آنچه براي آنان اهميت دارد ايجاد بستري براي 

آغاز توليد بومي محصولات وارداتي در اين كشور خواهد بود. 
ايران كه در زمينه هاي بسياري مانند توليد محصولات غذايي، توليد 
لوازم خانگي و صنعتي، پرورش دام و طيور، خودرو و... به خودكفايي 
رسيده است، مي تواند در تفاهم با طرف عراقي گام در مسير ايجاد 
و توسعه شهرك هاي صنعتي در راستاي توليدات مشترك بگذارد. 
همكاري با ايران در اين زمينه از جهاتي مانند قرابت هاي فرهنگي 
جامعه دو كشور، همسويي سياسي و امنيتي و نيز اهداف مشترك 
مي تواند براي طرف عراقي هم نس��بت به طرف ه��اي رقيب  داراي 
ارجحيت باشد. براي توليدكننده ايراني نيز به دليل اقتصادي توليد 
در كشور مقصد داراي صرفه اقتصادي زيادي است كه البته اين مهم 

نيازمند حمايت دو كشور از سرمايه گذاران خواهد بود. 
نكته مهم در اين زمينه به جهت جمعيت شناسي، مد نظر قرار دادن 
نس��ل جوان و آماده كار در عراق است. در اين كشور بازه سني صفر 
تا 15 س��ال ۲۷ درصد، بازه سني 15 تا ۶5 س��ال حدود ۶5 درصد 
و افراد بالاي ۶4 س��ال تنها 3 درصد جمعيت عراق اس��ت. اين به 
معناي جامعه ج��وان، آم��اده كار و با انگيزه اي اس��ت كه مي تواند 
كمك زيادي به بهبود توليد در اين كشور كند. علاوه بر آن  تسهيل 
اقدامات اقتصادي در عراق و ظرفي��ت نهفته عراقي هاي محصل در 
ايران را نبايد از نظر دور داش��ت. در حال حاضر بخش قابل توجهي 
از دانشجويان خارجي در ايران را عراقي هايي تشكيل مي دهند كه 
ضمن فراگيري دانش در مراكز آموزش��ي ايران ب��ا فرهنگ، منش 
و زبان ايران آش��نايي پيدا كرده و ظرفيت بس��يار مناس��بي براي 
همكاري با شركت هاي ايراني براي آغاز توليدات مشترك در عراق 

خواهند بود. 
مختصر اينكه روند افزايشي صادرات محصولات ايران به بازار عراق 
را نبايد پديده اي دائمي و خدشه ناپذير دانس��ت. تا زماني كه اولاً با 
رقباي ترك و عرب در آن عرصه در حال رقابت هستيم و ثانياً جاي 
پاي ثابت و قابل اعتمادي براي توليد اين محصولات در كشور مقصد 
پيدا نكرده ايم، بايد منتظر جايگزين شدن محصولات مشابه از سوی 
رقبا و نيز ربودن گوي توليد مش��ترك توسط ديگر صادركنندگان 

به عراق باشيم. 

معاونبررس�ياقتصادياتاقتهرانمعتقداس�ت
دهههاس�تكهنظامحقوقيوفعالاناقتصاديبر
مبنايقانونتجارتعملميكنن�دكهيكقانون
جامعاس�ت،اماب�اتصوي�بلايحهجدي�دقانون
تجارتناگهانبهش�كلبنياديهمهاينهارابرهم
زدند،ش�ايدعاقلانهتراي�نبودك�هبخشهايياز
قانونتجارتكهقديمياس�تاصلاحشودبهجاي
اينك�هكلقان�ونم�وردتجدي�دنظرق�رارگيرد.
لايح�هجدي�دتج�ارتاي�راددارد.اي�نلايحهبا
نظرخواهينك�ردنازفع�الانبخ�شخصوصيو
تغييريكبارهقانونتجارتآس�يبج�ديبهنظام
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بهاصلاحاتجزئيترينيازاستتاتغييركل

قانون
دياكو حس��يني، معاون بررس��ي اقتصادي اتاق تهران 
درخصوص لايحه جديد تجارت به »جوان« گفت: »تا 
جايي كه مي دانيم اين لايحه س��ال ها پيش به مجلس 
ارائه شد. بعد از مدت ها معطلي در دولت آقاي روحاني 
درخواست داده شد  پس گرفته ش��ود كه اتفاق نيفتاد 
ولي به هرحال از همان زمان روش��ن بود اين لايحه اي 
كه نوشته شده اس��ت با آن چيزي كه امروز در مجلس 
در بيش از هزار و۲00 ماده تهيه شده است، تفاوت دارد. 
البته همان زمان هم كه لايحه از طرف دولت ارائه شده 
بود دقت كافي را نداشت. بايد ببينيم كه شوراي نگهبان 

تصميمش چه خواهد بود!«
معاون بررس��ي اقتصادي اتاق تهران اصلاحات جزئي 
را راه حل قانون تجارت دانس��ت وگفت: »قانون تجارت 
پيش��ين ني��از دارد در آن اصلاحات��ي انج��ام بگيرد و 
به روزرساني ش��ود اما اين به روزرساني اصلاحات نبايد 
منجر به يك انقلاب بنيادي ش��ود كه دهه هاست همه 
فعالان مرتبط به آن عادت كردند، آن را مي شناسند و 
بر مبناي آن عمل كردند. با توجه به تحولات س��ريعي 
كه در نظام اقتصادي جهاني و تحولات��ي كه در رابطه 
با تحريم هاي كش��ور رخ داده اس��ت ما ب��ه اصلاحات 
جزئي تري نياز داريم. من فك��ر مي كنم حتي خود اين 
قوانين هم ايرادات��ي دارد كه با نيازه��اي موجود نظام 

اقتصادي كشور سازگار نيست.«
حسيني افزود: »اشكالاتي دارد. به روز نيست و مهم تر از 
همه اينكه قانون تجارت كه تا امروز كار مي كرده و نظام 
حقوقي ايران و فعالان اقتص��ادي ما بر مبناي آن عمل 
مي كردند يك قانون جامعي بود كه دهه هاس��ت مورد 
استفاده قرار گرفته  و در اين سال ها با آن قانون تطبيق 
داده شده است. ناگهان به ش��كل بنيادي تمام اينها را 
برهم ريختند و يك پك قانوني با بيش از هزار و۲00 ماده 
ارائه دادند كه اساساً باعث اختلال هم در نظام اقتصادي 

هم در نظام حقوقي و هم نظام بانكي كش��ور مي شود. 
اين كليت اشكال دارد، يعني شايد عاقلانه تر اين بود كه 
بخش هايي از قانون تجارت كه قديمي بود و با نيازهاي 
جديد سازگار نبود اصلاح شود به جاي اينكه كل قانون 
مورد تجديد نظر قرار گيرد، بنابراين من فكر مي كنم اين 

مشكل اساسي است.«
روبهروشدنباحجموسيعيازآييننامهها

معاون بررسي اقتصادي اتاق تهران صدور آيين نامه هاي 
متعدد را يكي از مشكلات بيان كرد: »فكر مي كنم همين 
الان هم كه اين قانون پيشين جاري است دچار مشكلاتي 
است چه برسد به اينكه كل يك پكيج قانوني جديدي 
ابلاغ شود. با همه ناآش��نايي كه هم فعالان اقتصادي  و 
هم حوزه بانكي دارند و با اين قانون اخت نيستند  نظام 
قضايي و حقوقي ما هم هنوز مسلط به جزئيات و فرايند 
اين قوانين نيست. مجموع اين ناآشنايي ها و اين حجم 
ناگهاني آيين نامه متعددي كه در تفسير اين قانون بايد 
بيايد و چاره اي هم جز اين نيست، مي تواند مسئله ساز 

باشد.«
حس��يني تضاد آيين نامه ه��ا را مطرح ك��رد: »يكي از 
مش��كلاتي كه بخش خصوصي درباره قوانين دارد اين 
است كه مراجع متعددي هستند كه مي توانند بخشنامه 
يا آيين نامه در تفس��ير قان��ون ابلاغ كنن��د و خود اين 
آيين نامه ها در جاهاي زيادي ب��ا همديگر تعارض پيدا 
مي كنند. اينكه اين قانون هم با بيش از هزار و۲00 ماده 
كه واقعاً كم نيس��ت و جزئيات زيادي را شامل مي شود 
و همان هم دچار ابهاماتي اس��ت كه درنهايت مي تواند 
تمام فرايند را متأثر و دس��تگاه ها را وادار كند از طريق 
آيين نامه ها ورود كنند ولي مرجعي نيست كه مراقبت 

كند كه تضاد در اين آيين نامه ها ايجاد نشود.«
معاون بررسي اقتصادي اتاق تهران ادامه داد: »طبيعت 
نوشتن قوانين اين است كه مقداري دست را باز مي گذارد 
براي اينكه تفسيرهايي از آن انجام بگيرد تا قانون بتواند 
در شرايط مختلف صادق باشد و انطباق پيدا كند و اين 
مستلزم صدور آيين نامه هايي در تفسير قانون است اما 
مسئله اين است كه مراجع صدور آيين نامه ها در تفسير 
قوانين متعددند. حتي همين الان هم در بعضي از ادارات، 
مديركل ها و حتي مقامات پايين تر اين اختيار را دارند كه 

آيين نامه صادر كنند و جايي وجود ندارد كه بتواند اين 
آيين نامه ها را با هم تطبيق دهد، تعارضات را مشخص 
كند و س��امان دهد، بنابراين گاهي با حجم وسيعي از 
صدور آيين نامه هاي دستگاه هاي اجرايي مختلف درباره 

يك بند قانوني مواجه هستيم.«
گوشش�نواييبراينظ�راتات�اقبازرگاني

نيست
معاون بررسي اقتصادي اتاق تهران درباره نظرخواهي 
نكردن از بخش خصوصي گفت: »نكته ديگر اينكه نظر 
بخش خصوصي در اقتصاد كشور هم گرفته نشده است. 
زماني كه چنين قانوني با اين ابعاد و حجم مورد بازنگري 
قرار مي گيرد و بندهايي به آن اضافه مي شود حتماً در 
بررسي كارشناس��ي بايد نظر بخش خصوصي هم اخذ 
مي ش��د و مورد بحث قرار مي گرفت. اين اتفاق هم رخ 
نداد، بنابراي��ن، اين قانون تجارت ب��راي فعالان بخش 
خصوصي كش��ور هم يك غافلگيري بزرگ محس��وب 

مي شود و اجراي آن هم بسيار دشوار خواهد بود.«
حسيني درباره عملكرد اتاق بازرگاني توضيح داد: »اتاق 
بازرگاني يك نهاد مشورتي است و امكان قانونگذاري را 
ندارد. امكاني كه اتاق بازرگاني مي تواند انجام دهد اين 
است كه نظرات علمي خودش را كاملاً سنجيده و حساب 
شده تعريف كند، موضع مشخص اتخاذ كند و آن نظرات 
را به حلقه هاي تصميم گير چه در قوه مجريه و چه در قوه 
مقننه انتقال دهد. اين انتقال را مي دانيم كه انجام گرفته 
اس��ت ولي به هرحال آن طرف هم بايد گوش شنوايي 
باشد كه توجه و نظر بخش خصوصي را اعمال كند. ماده 
۲ و 3 قانون بهبود مستمر محيط كسب وكار دستگاه ها 
را مكلف كرده است نظر بخش خصوصي را بگيرند. من 

مطلع هستم كه اتاق بازرگاني ايران مدت هاست به طور 
خاص روي اين لايحه كار و ديدگاه هايش را در شوراي 
گفت وگوي دولت بخش خصوصي بارها و بارها منتقل 
كرده اس��ت ولي تا جايي كه ما اطلاع داريم هنوز تأثير 

لازم را نگذاشته است.«
قانونتجارتبهاصلاحاتضرورينيازدارد

معاون بررسي اقتصادي اتاق تهران جلوگيري از تصويب 
لايحه جديد تج��ارت را مطرح كرد: »ب��ه  دليل عادت 
چندين دهه اي قانون تجارت و تغيير ناگهاني آن جداي 
از معايب و ايراداتي كه دارد مي تواند عملاً باعث مشكلات 
بيشتري در فعاليت هاي تجاري و اقتصادي كشور شود، 
بنابراين، اين معضلي اس��ت كه فكر مي كنم دولت بايد 
اقدام و  مشكل را برطرف كند. با همكاري قوه قضائيه و 
مجمع تشخيص مصلحت نظام و هيئت عالي نظارت الان 
مي توانند ورود كنند و مانع از تصويب اين قانون شوند 
البته ش��وراي نگهبان هم طبيعتاً اين اختيار را خواهد 
داش��ت كه با توجه به ملاحظات متع��ددي كه وجود 
دارد با نواقص عمده اي ك��ه اين قانون دارد از تصويبش 

جلوگيري كند.«
حسيني در پايان راه حلي ارائه كرد: »فكر مي كنم بهترين 
راه حلي كه مي شود ارائه داد متوقف كردن پيشبرد اين 
قانون و البته از سر گرفتن مطالعات كارشناسي است. با 
درگير كردن يك نظام كارشناسي حرفه اي تر كه نظام 
دانشگاهي ما را دربربگيرد و از كارشناسان خوب بانكي 
و مهم تر از همه از فعالان بخش خصوصي و تشكل هاي 
بالادستي مثل اتاق هاي بازرگاني استفاده كند بر اساس 
آن مي شود به دنبال اصلاحات ضروري و لازم در قانون 

تجارتي بود كه همين امروز دارد اجرا مي شود.«

لایحهجدیدآسیبجدیبهقانونتجارتمیزند
زهرا باقري
   گزارش
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دياكو حسيني

معاون بررسي اقتصادي اتاق تهران


